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L’empresa agremiada
Lafarge Asland 

celebra 2 anys sense
accidents laborals

amb baixa
5

D’ençà que, al començament
del segle XIX, les mines
d’Ogassa van ser conside-

rades la joia de la carboneria cata-
lana i les nostres mines de talc,
plom bari, espat, margues per a
ciment, etc., van ajudar al desen-
volupament econòmic del país en
èpoques difícils el panorama ha
canviat força per a millor.

La mineria d’avui a les nostres
comarques ja no es basa en l’a-
profitament i el benefici de
substàncies o espècies químiques
singulars, encara que en restin uns
bons exemples –com és el cas del
guix, del feldespat i de les mar-

gues per a ciment natural– els
quals, malgrat la seva importància
econòmica, representen menys del
10% de la nostra producció mine-
ra.

I és que l’activitat minera actual,
tan atacada per alguns com
necessària i bàsica per a tothom,
es concentra a oferir a la societat

moderna un material indispensa-
ble, insubstituïble i humil, una
matèria que, per si mateixa, no
desperta l’admiració de la tecno-
logia punta de quarta generació ni
atrau l’interès divulgatiu dels mit-
jans de comunicació. Un material
que es trepitja: l’àrid.

Potser avui, en aixecar-vos del llit
heu posat el peu a la catifa, sobre
la rajola, us heu apropat al lavabo,
heu dipositat coses sobre la lleixa
de pedra natural, heu esmorzat
amb la tassa o amb el got i men-
jat amb la vaixella neta i polida
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Oriol Pujol ens dóna
la seva opinió sobre

la situació del
sector dels àrids a

Catalunya

AMSA, una empresa
gironina amb una

llarga experiència en
els sectors dels àrids
i de la construcció

Pedrera de Flotats S.A., al municipi d’Isòvol, a Girona

“És perfectament 
compatible gaudir 
del medi natural,
quan es fa segons
disposen les lleis”

Continua a la pàgina 2

A continuació reproduïm íntegra-
ment un text elaborat per Josep
Manel Fernández, cap de la Secció de

Mines de Girona, que inclou xifres
sobre la situació de la mineria a les
comarques gironines.
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que us agraden. Potser avui, en
anar a la feina, heu caminat pel
carrer enllosat o heu anat amb el
cotxe per un camí asfaltat fins
trobar l’edifici on treballeu, dem-
peus gràcies a la seva estructura
de formigó ferrat. Potser avui
mateix, en llegir aquestes línies,
ho feu al vostre despatx de totxa-
nes unides amb morter i cobertes
les seves parets amb el guix que li
dóna el seu caliu peculiar, conser-
vat per la finestra amb doble
vidre.

Àrids, argiles, ciment, sorra, mor-
ter, feldespat, pedra natural o arti-
ficial, etc., són com l’aire o l’aigua
o com aquelles coses que, en
veure-les sempre i a tot arreu for-
mant part indispensable de la nos-
tra existència, pensem que no cal
tenir-ne cura ni preocupar-nos,
que sempre n’hi haurà.

Però, com l’aire i com l’aigua, tots
són recursos naturals. Estan on ha
volgut la natura, no pas l’home, i
costa prou feina posar-los a dis-
posició de la societat. L’aprofita-
ment dels recursos miners es veu,
per part d’uns sectors socials,
com una agressió injustificada al
medi ambient. Es confon la res-
tauració amb la restitució. Es pre-
tén que tot el sòl, sense cap més
justificació, estigui privat del seu
aprofitament miner, que si s’admet
és, segons s’acostuma a dir,“en un
altre lloc i no al meu municipi”

En aquests sectors socials els hem
de dir que el millor aprofitament
dels recursos naturals passa per
atendre, en primer lloc, les neces-
sitats humanes. Que això és per-
fectament compatible amb el gau-
diment del medi natural, quan es
fa segons disposen les lleis. Que
una explotació minera restaurada
pot respectar, i fins i tot millorar,
l’entorn natural. Que no es pot
invocar, en consciència, la protec-
ció del medi ambient com a sub-
terfugi per defensar interessos
particulars. Que no és lícit posar
la nostra societat en perill de no
poder disposar d’aquesta matèria

minera vital. Que les autoritza-
cions d’aprofitament efectiu dels
recursos miners, en definitiva, no
han d’estar a l’arbitri de ningú,
sinó que constitueixen un dret
regulat que aprofita tota la comu-
nitat.

Davant la desinformació dels mit-
jans de comunicació envers els
temes miners, cal fer ús del dret
de rèplica per aclarir els concep-

tes i formar el lector en llibertat.
Cap persona de bé guanya res
quan l’error o l’engany o el sofis-
me s’escampen.

Amb aquesta voluntat d’informar,
sense manipular, entenc que és
important donar a conèixer un
seguit de dades que facilitin la
comprensió de l’abast i de les
característiques dels aprofita-
ments miners a les nostres comar-
ques gironines.

Es produeixen, doncs, a Girona,
uns sis milions de tones a l’any
d’àrids, que es corresponen gaire-
bé amb el consum intern, i man-

tenen unes 350 famílies de forma
directa, sense comptar l’ocupació
induïda per l’activitat minera.

Hi ha 157 explotacions, de les
quals 110 (70,1%) estan actives,
20 (12,7%) paralitzades temporal-
ment per sol·licitud del titular,
altres 20 (12,7%) estan autoritza-
des però encara no han començat
l’aprofitament miner, i 7 autoritza-
cions (4,5%) estan esgotades i en

tràmit de restauració o de baixa.

El volum de producció (t/any) de
les explotacions és força desigual,
ja que el 30% no arriba a les
10.000, el 34% produeix entre les
10.000 i les 50.000, el 18% entre
les 50.001 i les 100.000 i un altre
18% produeix més de 100.000
(només una explotació passa del
mig milió de tones l’any). Així, el
82% de les explotacions mineres
de les comarques gironines pro-
dueixen menys de 100.000 t/any.

De les dades exposades es des-
prén que en el sector miner ope-
ren empreses petites i mitjanes,

familiars principalment, i afegirem
que l’activitat extractiva majorità-
ria ho és en funció d’una deman-
da immediata, normalment a causa
directa de l’obra on es destina el
material, i de força difícil planifi-
cació tant pel tipus de recurs com
per la variabilitat dels jaciments.

El grau de cobertura mitjà de la
demanda futura previsible no arri-
ba al 13% en termes d’autoritza-
cions ni als dos anys en termes de
producció. L’efecte del temps
requerit en tràmits administratius
per autoritzar noves extraccions
és molt negatiu. De les 26 noves
sol·licituds que estaven en trami-
tació en data 26.10.00, el 38%
(10) tenen més d’un any, el 31% (8)
més de sis mesos i fins a un any i
l’altre 31% (8) entre dos i sis
mesos. I això sense comptar trà-
mits en altres administracions. De

fet, la durada mitjana de la trami-
tació (anys 1998-1999) és de més
de sis mesos, tot i que dades més
actuals indiquen el seu increment.

No cal tenir massa seny per ado-
nar-se que, abans o després, la
situació es tornarà insostenible i
que, de no canviar el panorama, es
produirà un dèficit d’àrids a com-
pensar des de fora. El cost de
transport del material és una par-
tida força important i, per tant, el
preu haurà de pujar necessària-
ment, si més no, perquè hauran de
venir de més lluny els recursos
miners.

Així doncs, les actuacions ten-
dents a garantir la sostenibilitat
del sector i al manteniment de
l’oferta, sense encarir artificial-
ment els preus, passen per consi-
derar de forma acurada i amb
ponderació els elements següents:

1. La mineria és una indústria bàsi-

110 Actives

70,1%

12,7%

12,7%
4,5%

20 Paralitzades temporalment
per sol·licitud del titular

20 Autoritzades, però encara no
han començat l’aprofitament miner

7 Esgotades i en tràmit
de restauració o de baixa

SITUACIÓ DE LES EXPLOTACIONS

“Si no canvia el 
panorama, es 

produirà un dèficit
d’àrids a compensar

des de fora”

Ve de la pàgina anterior
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ca i vital en la nostra societat
desenvolupada que hem de pro-
tegir de forma compatible amb el
medi ambient.

2. La protecció al medi ambient
com a causa de denegació de l’ac-
tivitat minera és absolutament
excepcional, per motius de fons
només legals i en cap cas arbitra-
ris ni que suposin subterfugi o
l’abandonament de responsabili-
tats administratives.

3. L’activitat extractiva és tempo-
ral en essència i constitueix un ús
natural del sòl, com l’ús forestal o
l’agrícola, encara que sota el con-
trol administratiu tradicional de
l’autoritat minera, quant a la pro-
tecció dels treballadors, del
recurs i del medi ambient que
formen una unitat conceptual,
objecte legal específic de la mine-
ria.

4. Atesa l’entitat diferent de les
empreses i de les explotacions
mineres, els terminis de tramita-

ció dels expedients s’han de
reduir i s’ha d’afavorir la segure-
tat jurídica del procediment.

5. És preferible potenciar la ini-
ciativa privada a la planificació
pública en la definició, reserva i
posada de manifest dels jaciments
miners, atesa la configuració dels
drets civils del nostre ordena-
ment.

No dubto que es poden quedar
al calaix més temes, problemes i

vies de solució. No existeix la
fórmula perfecta que resolgui
tots els problemes d’una vegada i
per a sempre. Simplement, es
tracta de suggerir grans idees
que ens permetin adonar-nos si
els passos que donem cada dia,
en caminar, ens porten envers la
meta que volem per a la nostra
societat.

Girona, 18 de desembre de 2000

Josep
Manel Fernández Pérez (Oviedo,
1959)
Doctor enginyer de mines
Cap de la Secció de Mines de
Girona (1994)

ASSISTÈNCIA

Sr. Domènec Espadalé  . . . . .(CYCOSA)

Sr. Joaquim Roca  . . . . . . . . .(Cansa)

Sr. Joan-Ignasi Navarro  . . . . .(Cogas, S.L. i Hormiconsa)

Sr. Joan Franquesa  . . . . . . . .(Jaime Franquesa, S.A.)

Sr. Jaume Ramon  . . . . . . . . .(Asland, S.A.) representat

Sr. Xavier Riba  . . . . . . . . .(Promotora Mediterránea-2, S.A.)
 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .representat

Sr. Joan-Manuel Foj  . . . . . . .(Canteras Foj, S.A.) representat

Sr. Pere Torras  . . . . . . . . . . .(Mubermu, S.A., Utonka, S.A.) 
representat

Sr. Joan Solanas  . . . . . . . . . . .(Monsolven, S.A. i Montgavi, S.A.)

Srs. Antoni i Jordi Garrigosa (Àrids Garrigosa, S.A.)

Sr. Jordi Torra  . . . . . . . . . . .(Àrids Guixeras, S.L.)

Junta Directiva 1/2001
TEMES

Els temes que s’hi van tractar van ser
els següents:

1. Lectura i aprovació de l’acta ante-
rior.

2. Conferència-col·loqui sobre la Llei
d’IIAA.

3. Model d’avaluació ambiental.

4. Possible assistència a BAUMA’2001.

5. Reunió amb els agremiats de
Girona amb la presència del cap
de la Secció de Mines a Girona
Josep M. Fernández.

6. Temes diversos.

“La mineria és una
indústria bàsica i 

vital en la 
nostra societat 
desenvolupada”

Pedrera de JMD Áridos y Hormigones S. A., a Sant Feliu de Buixalleu, a Girona
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Calendari de fires del sector

Model d’avaluació
ambiental

El dia 22 de desembre, uns
dies abans de finalitzar l’any
2000, va tenir lloc la reunió

final de consens en la qual es va
aprovar el model d’avaluació
ambiental.
Cal assenyalar que en l’aprovació
d’aquest nou model han estat
importants les aportacions del
Gremi d’Àrids de Catalunya. En
aquest sentit, cal destacar sobre-
tot la tasca realitzada per Joan

Ignasi Navarro, Andreu Puigfel i
Jordi Cherta que van contribuir
que es tinguessin en compte la
majoria de les seves observacions
en el document final.
D’altra banda, també es va mani-
festar per part del Gremi d’Àrids
la satisfacció pel fet que una nor-
mativa hagi estat consensuada a
fons entre l’administració i els
administrats abans de ser implan-
tada.

Nomenaments a
l’administració

Jordi Conejos ha abandonat la
Direcció General d’Indústria
de la Generalitat, que dirigia

des de 1995. Jordi Conejos ha
deixat el càrrec per convertir-se
en el nou responsable de la car-
tera de participacions industrials
de la mútua d’assegurances
Agrupació Mútua.
El substitut de Conejos a la
Direcció General d’Indústria és
Antoni Gurguí, un doctor
enginyer industrial que prové
del mateix Departament d’Indús-
tria, on ocupava el càrrec de

director de Serveis, i que comp-
ta amb la confiança del conseller
Antoni Subirà. Juntament amb la
direcció general, Gurguí ocuparà
la presidència d’organismes i
empreses públiques com el
Cidem o Eplicsa.
D’altra banda, ha estat nomenada
recentment la nova delegada del
Departament de Medi Ambient
de la Generalitat a Girona. Es
tracta de Anna Maria Figuerola
Ribera, que substitueix Josep
Bou en el càrrec.

Bauma

Munich (Alemanya) 
del 2 al 8 d’abril de 2001

Construmat

Barcelona 
del 23 al 28 d’abril de 2001

Smopyc

Saragossa
del 19 al 23 de febrer de 2002

Piedra

Madrid
del 8 a l’11 de maig de 2002

Reunió dels agremiats 
de Girona

El passat mes de desembre va
tenir lloc una reunió entre els
agremiats de les comarques

gironines. La reunió va comptar
amb la presència de Josep Manel
Fernández, cap de la secció de
mines a Girona.
Després d’una breu introducció del
president del Gremi, Joan Franque-
sa, en què va exposar en termes
generals la problemàtica del sector
es va cedir la paraula a Josep Manel

Fernández.Aquest va agrair en pri-
mer lloc la invitació del Gremi d’À-
rids de Catalunya i va facilitar dades
numèriques sobre les explotacions
existens a Girona i la situació en
què es troben.
Totes aquestes xifres, juntament
amb les opinions de Fernández
sobre el sector, es troben reflectides
en un document redactat per ell
mateix i que aquest butlletí repro-
dueix a les seves primeres pàgines.

Nova guia de gestió
ambiental

El Departament de Medi
Ambient ha elaborat una
nova versió de la Guia pràc-

tica per a la implantació d’un sis-
tema de gestió ambiental que té
com a antecedent la Guia per a
la implantació i desenvolupament
d’un sistema de gestió mediam-
biental, publicada l’any 1997
(publicació esgotada l’any 1998).
Arran de la demanda de les
empreses i de l’esperit col·labora-
dor del Departament de Medi
Ambient amb el món empresarial
es va decidir la publicació d’a-
questa segona guia. Josep M.
Pelegrí i Aixut, director general
de Qualitat Ambiental, organis-
me competent a Catalunya pel
sistema EMAS, ha estat l’impul-
sor d’aquesta nova guia.

Aquesta publicació té com a
objectiu facilitar la tasca a totes
les organitzacions que encara no
hagin implantat un sistema de
gestió mediambiental i es vulguin
introduir en aquest mecanisme
de corresponsabilitat. Cal remar-
car que aquests sistemes volunta-
ris de gestió són una eina per a
la prevenció de la contaminació i
que, alhora, comporten avantat-
ges com l’estalvi de costos a
mitjà/llarg termini, millora de la
imatge, compliment de la legisla-
ció i millora de les relacions amb
l’administració mediambiental, i
augment de la motivació dels
empleats. Pràcticament en la tota-
litat dels casos, aquests avantat-
ges es tradueixen en beneficis
econòmics.
És per aquest motiu que està
enfocada de manera que es com-
bina l’explicació teòrica amb
exemples pràctics reals, cedits per
empreses de diferents magnituds
i sectors d’activitat, que en la
majoria dels casos han estat cer-
tificades per la norma ISO 14001
o inscrits en el reglament euro-
peu d’ecogestió i ecoauditoria.

El llibre està disponible a les Lli-
breries de la Generalitat.

Rambla dels Estudis, 118
Tel.: 93-302.64.62
Fax: 93-318.62.61

llinrbcn@correu.cattel.com
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El passat 24 de novembre
l’empresa agremiada Lafarge
Asland va complir dos anys

sense accidents amb baixa laboral
a les seves instal·lacions.
L’empresa va celebrar aquesta
important fita en un acte que va
tenir lloc a les seves instal·lacions
esportives de Montcada i Reixach
el passat 29 de desembre, just
abans de finalitzar l’any, i on esta-
ven convidats tots els membres
de la plantilla.
L’acte va comptar amb la presèn-
cia del conseller de Treball de la
Generalitat de Catalunya, Lluís
Franco; l’alcalde de Montcada,
César Arrizabalaga, i directius de
Lafarge Asland, entre altres perso-
nalitats.

L’alcalde de Montcada i Reixach,
César Arrizabalaga, va iniciar els
parlaments felicitant els directius i
els treballadors d’Asland pel seu
esforç a l’hora d’aconseguir fina-
litzar dos anys sense cap accident

amb baixa laboral.
Per la seva part, Francisco Ebio,
director de Lafarge Asland Espan-
ya, va declarar:“Hem de sentir-nos
orgullosos d’aconseguir un any
més sense accidents amb baixa
laboral” i va convidar tothom a
seguir treballant en la mateixa
línia per tal de poder assolir un
nou objectiu de cara a l’any
vinent.
Per últim, Lluís Franco, conseller
de Treball de la Generalitat, va feli-
citar la direcció i els treballadors

de l’empresa per la tasca realitza-
da durant aquests darrers anys. ja
que la seguretat, va afirmar,“és un
tema cabdal per aconseguir quali-
tat a la feina”.
El conseller va instar tothom a
continuar treballant en la preven-
ció de riscos laborals i en la
conscienciació que es tracta d’un
punt molt important i va declarar:
“Des de la Generalitat ja s’està
treballant en la prevenció d’acci-
dents però la conscienciació és
una cosa de tots”.

Lafarge Asland celebra dos anys sense
accidents laborals amb baixa

El conseller de Treball, Lluís Franco, en el moment dels parlaments

Lluís Franco, conseller
de Treball, va instar
tothom a continuar
treballant en la 

prevenció de riscos

El passat 19 de desembre va
tenir lloc una conferència-
col·loqui organitzada per

Josep M. Pelegrí, director general
de Qualitat Ambiental, especial-
ment per als membres del Gremi
d’Àrids. A la conferència hi van
participar: Josep M. Yarto, delegat
territorial de Medi Ambient a Bar-
celona; Anna Maria Figuerola,
delegada territorial de Medi
Ambient a Girona; Jesús Sánchez,
cap de la Unitat d’Informació de
l’OGAU; Xavier Nicolau, cap de la
Unitat Tècnica de l’OGAU, i
Dolors Masoliver, responsable d’a-
creditació d’Entitats Ambientals
de Control (EAC).
El director general de Qualitat
Ambiental, Josep M. Pelegrí, va

realitzar una presentació molt
resumida de la Llei 3/1998, de 27
de febrer, de la intervenció integral
de l’administració ambiental i de la
seva incidència en el sector de les
activitats extractives. Com a desta-
cable, Josep M. Pelegrí va dir que
per a la revisió de les llicències
tenen en compte les característi-
ques especials de les plantes
mòbils o destinades a obres pun-
tuals, la seva afecció al territori i
que estan fent el possible per agi-
litzar els tràmits perquè siguin
autoritzades amb celeritat.
A continuació, Dolors Masoliver
va ser l’encarregada d’exposar el
model d’avaluació ambiental, el
qual es trobava en fase de consens
i que neix per tal de simplificar els

tràmits de legalització.
L’objectiu del model és la revisió
de les autoritzacions i llicències

ambientals, l’avaluació ambiental
per als sistemes de gestió ambien-
tal, l’adequació de les activitats
legalitzades a la Llei 3/1998 i la
legalització de les activitats exis-
tents (legalitzades o no, mai es
parla de noves activitats). El model
facilitarà l’actualització de les acti-

vitats existents no legalitzades. Si
les activitats estan legalitzades,
poden adequar-se a la Llei d’IIAA
abans del primer de gener de
2004.
El contingut del model inclou
dades generals i dades específiques
de les activitats, anàlisis d’emis-
sions i propostes de l’empresari
per a la millora ambiental.
El model el poden omplir l’empre-
sa, tècnics especialistes, consultors,
enginyeries o altres entitats i les
EAC, i cal que sigui verificat per
una EAC o per una entitat de
verificació degudament acreditada.
El model d’avaluació ambiental es
pot consultar a la pàgina web del
Departament de Medi Ambient: .
www.gencat.es/mediamb.

Conferència-col·loqui sobre l’IIAA

Reunió amb
el conseller

Antoni Subirà

Una delegació del Gremi va
mantenir el passat 10 de
gener una reunió amb el

conseller d’Indústria, Comerç i
Turisme, Antoni Subirà, acompa-
nyat del director general de
Mines, Albert Mitjà.
En la reunió es va tractar la
importància del sector i les preo-
cupacions que afecten les activi-
tats extractives, ben conegudes
pel Departament d’Indústria i que
podrien tenir com a conseqüència
que en el termini d’uns 6 anys la
demanda d’àrids fos superior a la
capacitat productora autoritzada.
El conseller es va mostrar molt
conscient de la problemàtica del
sector i es van exposar diverses
iniciatives per tal de paliar aques-
ta situació.

El model d’avaluació
ambiental neix per tal

de simplificar els 
tràmits de legalització

d’explotacions
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AMSA, camí dels 100 anys d’història

Agustí i Masoliver, S.A.,
AMSA, és una empresa
gironina dedicada a la

contractació i construcció de
tota classe d’obres públiques.
AMSA va ser fundada per
Andreu Agustí Bages el 1905, i
actualment Josep Agustí Ros i
Andreu Agustí Boschdemont en
són els seus administradors.
Durant aquests gairebé 100 anys
d’història, el desenvolupament i
l’evolució d’AMSA han estat
constants com queda reflectit al
certificat de classificació de con-
tractistes i en l’obtenció del cer-
tificat per l’adaptació del sistema
de qualitat conforme a la norma
UNE-EN-ISO-9002.
Cal destacar que els tècnics de
seguretat i de salut amb què
compta l’empresa garanteixen el
control en el compliment de les
normes de prevenció de riscos,
desenvolupant per a cada obra un
pla de seguretat i de salut, fet que
demostra la gran preocupació de
l’empresa pel compliment de
totes les normatives.
AMSA està conformada per uns
130 treballadors, dels quals 15 es
dediquen al subsector de l’extrac-
ció d’àrids, i disposa d’una com-
pleta flota de camions i maquinà-

ria d’obra civil.
L’empresa compta amb una
pedrera d’àrid calcari a Palol de
Revardit, a Girona, que produeix
un total de 300.000 tones
anuals aproximadament. La major
part d’aquest àrid està destinada a
les obres que la pròpia empresa
duu a terme a les demarcacions
de Girona i Barcelona.
D’altra banda, AMSA també dis-

posa de tres plantes asfàltiques
ubicades a Sant Fost de Camp-
centelles, a Palol de Revardit i a
les Masies de Voltregà, respectiva-

ment, i una fàbrica d’emulsió
situada a Sarrià de Ter.
Per últim, cal destacar que AMSA
és, a més, accionista de Gestora
de Runes de la Construcció, SA.

AMSA i el medi ambient

Actualment AMSA està adaptant
les instal·lacions i l’execució de les
obres per a l’obtenció del certifi-
cat del sistema mediambiental
d’acord amb la normativa UNE-
EN-ISO-14001, que té previst
obtenir abans de l’estiu de 2001.
La República, que és el nom amb
que es coneix la pedrera, ocupa

una àrea d’unes 80 hectàrees, 40
de les quals ja es troben total-
ment restaurades.
Els sistemes de restauració de
l’empresa han estat sempre un
exemple de respecte pel medi
ambient per part dels tècnics i
professionals del sector. Part de la
pedrera de Palol de Revartit està
restaurada amb fangs de depura-
dora, que és una forma de recu-
peració de la vegetació molt ràpi-
da com es pot observar a la foto-
grafia.

AMSA compta amb una
pedrera d’àrid calcari que 

produeix un total de
300.000 tones anuals

Vista aèria de la pedrera La República a Palol de Revardit

Aspecte de la pedrera La República el mes de novembre de 1994 i el mes de maig de 1995, on s’observa un recobriment
vegetal i una considerable varietat de plantes espontànies

Els sistemes de restauració d’AMSA han estat sempre un exemple de respecte pel medi
ambient per part dels professionals del sector i el Departament de Medi Ambient

Álvarez de Castro, 123
17820 Banyoles

Tel.: 972-57.00.63
Fax: 972-57.43.75

www.amsa.es
amsa@amsa.es
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Entrevista

- En primer lloc, podria expli-
car-nos com definiria vostè la
situació del sector de la mineria
catalana? 
- La mineria és un sector bàsic
per al desenvolupament del país.
Els problemes que actualment té
no són deguts ni a la manca de
matèria primera, ni de tecnologia
per obtenir-la o elaborar-la, sinó
a factors d’imatge i de rebuig de
l’entorn social. La mineria catala-
na està creixent en els sectors
amb més futur: àrids, roques
industrials, pedra ornamental,
aigües minerals, etc; mentre que
altres productes de viabilitat més
incerta, com ara els de la mineria
energètica o metàl·lica, estan en
disminució, si no han desapare-
gut del tot.

- Li semblaria convenient la
constitució d’una Federació
Catalana de la Mineria?
- No solament és convenient
sinó necessària. Cal que el sector
s’agrupi, ja que els temes per

tractar són comuns i les solu-
cions complexes, i per tant les
mesures que s’han d’emprendre -
estudis, negociacions, comunica-
cions- necessiten el més ampli
suport de les empreses i dels tre-
balladors implicats. Al Govern, li
convé tenir un interlocutor amb
"gruix" i representativitat, i amb
vista a posicions en l’àmbit de
l’Estat, cal que la mineria catala-
na vagi molt i molt cohesionada.

- Quina importància representa
el sector extractiu dins la Secre-
taria General d’Indústria
Comerç i Turisme?
- La Secretaria General té res-
ponsabilitat sobre la "cuina" del
Departament: temes de personal,
de pressupostos, de coordinació
interna, etc., que afecten tant els
àmbits del comerç com de la
indústria, la seguretat industrial,
el consum, el turisme, l’energia i
també les mines.
D’altra banda, també ens pertoca
la coordinació interdepartamen-
tal, en el si del Govern, tot cer-
cant sinèrgies entre els diferents
departaments pel que fa a un
sector concret; sia el comerç
amb l’urbanisme, sia el turisme
amb els esport, etc., i, evident-
ment, també les mines amb el
medi ambient.

- Quina és la relació que uneix
en una mateixa conselleria
indústria, comerç i turisme?
- El Govern de la Generalitat és
un govern favorable a l’activitat
empresarial, i a Catalunya el 90
% de l’activitat econòmica és la
formada per la indústria i els ser-
veis. Dins dels serveis, el comerç
i el turisme, juntament amb la
construcció, són els que generen
més ocupació i riquesa, amb uns
reptes de modernitat, qualitat i
internacionalització comuns.
Creiem que dins d’una mateixa
conselleria aquests temes es
poden abastar d’una manera més
eficaç. Pretenem ser el Departa-
ment de l’empresa.

- Com a secretari general, deu
estar al corrent de la problemà-
tica existent sobre la possible
manca de subministrament d’à-

rids per a grans projectes en un
futur pròxim degut a la previ-
sió de tancaments de pedreres.
Com es pot afrontar el proble-
ma?
- Conec i comparteixo el
diagnòstic i l’estudi fet pel vos-
tre Gremi sobre el món dels
àrids Situació actual perspectives
de futur. Els problemes que es
preveuen per al futur cal
començar a resoldre’ls ara
mateix. No són només els grans
projectes els que preocupen,
sinó que tan greu és que els
materials de construcció d’habi-
tatges dupliquin el seu cost com
que ho faci el balast de les vies
del tren de gran velocitat.

- Creu que el govern català està
sensibilitzat amb la problemàti-
ca esmentada en el sector dels
àrids? Què caldria fer al respec-
te?
- El govern català coneix i està
preocupat per aquesta pro-
blemàtica, i no només des del
punt de vista de la producció,
sinó també del consum, la gene-
ració de llocs de treball, les
repercussions mediambientals, la
xarxa de comunicacions. És un
cas complex, i més que una solu-
ció única, cal emprendre actua-
cions d’efecte transversal en el si
del Govern.

- La societat té una imatge més
aviat negativa del sector extrac-

tiu. Quines accions creu que
s’haurien de dur a terme per tal
de millorar la imatge del sec-
tor? 
- Cal fer arribar al públic en
general la idea que per assolir un
nivell de benestar com el que
tots volem s’ha de mantenir un
procés productiu que faciliti
aquests recursos que demanem.
L’electricitat  no surt únicament
de l’endoll, com la llet no surt
del bric, ni el ciment i els totxos
surten dels sacs ni els palets; en
tots aquests casos cal un procés
de producció, transport i distri-
bució que ens ho posi al lloc on
podem fer-ne el consum. Crec
que millorarem la imatge amb
molta pedagogia.

- Tenen previst emprendre
accions que afavoreixin el sector
de la mineria i concretament el
sector dels àrids des de la seva
secretaria? 
- Des de la Secretaria General i
des de la Direcció General d’E-
nergia i Mines totes les accions
que es duen a terme són sempre
per afavorir els sectors produc-
tius, i el subsector dels àrids és
dels més importants de la mine-
ria.

- Recentment el Gremi d’Àrids
de Catalunya ha iniciat un nou
pla de comunicació que con-
templa, entre altres elements, la
creació d’un lloc web i del But-
lletí del Gremi. Quina és la seva
opinió al respecte?
- Molt positiva, cal donar a
conèixer aquest sector per tot el
que representa i els valors que la
seva activitat aporta, és allò que
deia de la pedagogia. Cal assegu-
rar que va més enllà dels inte-
ressats en el sector, que arriba a
més gent que vosaltres mateixos.
No n’hi ha prou amb fer les
coses bé, cal que siguin conegu-
des.

"Els problemes que es preveuen 
per al futur cal començar a resoldre’ls
ara mateix"
Oriol Pujol i Ferrusola és el secretari general del
Departament d’Indústria, Comerç i Turisme de la Generalitat
des del passat any 2000. Desde la seva secretaria, entre altres
funcions, coordina els programes i les diferents direccions
generals, entre elles la Direcció General d’Energia i Mines.
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"La constitució d’una
Federació Catalana de
la Mineria no sols és

convenient sinó
necessària"

"La mineria catalana
està creixent en els
sectors amb més

futur: àrids, roques
industrials, etc.”

"És un cas complex i
cal emprendre 

actuacions d’efecte
transversal en el si

del Govern"


